

Mikhail Shumilin

UNPUBLISHED CONJECTURES
TO THE *APPENDIX VERGILIANA*
BY F. KORSCH, G. SAENGER, AND A. SONNY

The paper is dedicated to the publication of a set of previously unpublished conjectures to the so-called *Appendix Vergiliana* (the corpus of works ascribed to Vergil other than the three canonical ones) by three scholars of the Russian Empire, Fyodor E. Korsch (1843–1915), Grigory E. Saenger (1853–1919), and Adolf I. Sonny (1861–1922). The conjectures probably all date between 1901 and 1919 and are extant in the correspondence of the three scholars and Saenger's marginal handwritten notes on the offprints of his papers, both types of sources preserved in the scholarly archives of Saenger and Korsch in the Archive of the Russian Academy of Sciences, Moscow (Funds 504 and 558 respectively).

В статье публикуется ряд не появлявшихся ранее в печати конъектур к т. н. *Appendix Vergiliiana* (корпусу произведений, приписывавшихся Вергилию помимо трех канонических) трех ученых, работавших в Российской империи: Федора Евгеньевича Корша (1843–1919), Григория Эдуардовича Зенгера (1853–1919) и Адольфа Израилевича Сонни (1861–1922). Вероятно, все конъектуры датируются между 1901 и 1919 гг.; они сохранились в переписке трех ученых и в рукописных записях Зенгера на полях оттисков его собственных работ в научных архивах Зенгера и Корша (Архив Российской Академии Наук, Москва, фонды 504 и 558 соответственно).